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RTS- Tridemija vratila zaštitne maske, za koga su obavezne  
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Tridemija vratila zaštitne maske, za koga su obavezne 

Nekada se znalo da zimi imamo grip ili kijavicu. Sada se pojavila tridemija, ili mešavina tri virusa. Poslednjih nedelja 

puni ambulante i domove zdravlja i skoro da nema onih koji u okolini, kući ili lično nisu osetili kako izgleda taj miks 

virusa. Prijavljena je i epidemija velikog kašlja. Ipak, zaštitnu masku malo ko nosi, čak i u zdravstvenim ustanovama. 

Prepuna je čekaonica Hitnog prijema u Kliničko-bolničkom centru Zemun. Uobičajena slika. Pacijenti i rodbina se u 

žurbi ne sete da ponesu i stave maske. Zato ih na ulazu deli osoblje.  

"Nije samo u pitanju kovid virus nego i respiratorne infekcije koje su sad u porastu. Imamo jako veliki priliv 

pacijenata na Odeljenje pulmologije, pedijatrije. Veliki broj ne samo sa kovidom nego i sa virusima influence i 

ostalim virusima. Sve što može da dovede do respiratorne zavisnosti, sve što se prenosi respiratornim putem, 

maske predstavljaju obaveznu meru zaštite ne samo za zaposlene nego i za pacijente", upozorava prof. dr Dejan 

Stevanović, upravnik Klinike za hirurgiju KBC "Zemun". 

Za koga su obavezne maske 

Odluka Radne grupe za praćenje pandemije, doneta još u septembru, da su maske obavezne u svim zdravstvenim 

ustanovama i za zaposlene i za pacijente, i dalje je na snazi. 

Epidemiolog Ivana Begović Lazarević iz Gradski zavod za javno zdravlje kaže da je epidemiološka situacija vezana za 

kovid stabilna. Broj obolelih osoba ove nedelje u odnosu na prethodnu i pretprošlu nedelju je ujednačen, ali 

ukazuje da to ništa ne znači, jer imamo i cirkulaciju i virusa gripa. 

"Mnogo ljudi je otputovalo van Beograda tako da će se epidemiološka situacija, odnosno broj osoba za potvrđenim 

virusom gripa verovatno već narednih nedelja kad krene drugo polugodište promeniti", ističe Begović Lazarevićeva.  

Ko odlučuje o posetama pacijentima 



 
 

"Komisija za prevenciju bolničkih infekcija u sklopu svake zdravstvene ustanove u sagledavanju konkretne 

epidemiološke situacije donosi odluku da li će zabraniti posete, da li će ograničiti i na koji vremenski period će te 

mere biti", navodi Begović Lazarevićeva. 

U Kliničko-bolničkom centru Zemun pi-si-ar test je obavezan za pacijente koji odlaze na bolničko lečenje na 

odeljenja gerijatrije, hematologije i onkologije. 

Hitni pacijenti smeštaju se u izolaciju dok ne stignu rezultati testiranja. Posete su zabranjene.  

"Posete su zabranjene do daljeg, obaveštenja se mogu dobiti putem telefona. Ovde na portirnici sve što treba za 

pacijente se ostavlja i onda naša služba to odnosi pacijentima na odeljenje. Ali lični kontakt pacijenta i rodbine ne 

može da postoji na odeljenjima. To je u  okviru mera koje se sprovode za zaštitu od respiratornih infekcija", 

naglašava Stevanović. 

Inače, u našoj zemlji prijavljena je epidemija velikog kašlja. U Beogradu, prema poslednjem preseku, bilo je oko 500 

obolelih, a u Srbiji više od hiljadu. 

 

 

VELIKI STRAH OD VELIKOG KAŠLJA Broj zaraženih NAJVEĆI u 20 godina: Epidemija prijavljena, ali nije 

PROGLAŠENA, evo šta to znači 

Gradski zavod za javno zdravlje u Beogradu je još u decembru 2023. prijavio epidemiju velikog kašlja, respiratorne 

bakterijske infekcije, ali ona do dan danas nije zvanično proglašena! Ove dve slične formulacije su zbunile građane 

koji se pitaju koja li je razlika između prijavljene i proglašene epidemije, te koje mere podrazumeva jedna, a koje 

druga. 

Dr Verica Jovanović, direktorka Instituta "Batut", objašnjava: 



 
 

Prijava epidemije podrazumeva da je registrovan veći broj slučajeva velikog kašlja od uobičajenog tokom 

prethodne ili tokom poslednjih nekoliko godina. 

Termin proglašenje epidemije koristi se, u skladu sa zakonom, samo za epidemije od većeg epidemiološkog 

značaja, odnosno kada je u pitanju cela zemlja, masovno obolevanje i teže kliničke slike. 

Epidemiju proglašava ministar zdravlja na predlog Instituta "Batut". 

Šta biva kad se proglasi epidemija 

Epidemiolog dr Nebojša Bohucki, iz Zavoda za javno zdravlje u Subotici, ilustruje sve korake za čitaoce "Blica": 

Recimo, retka bolest, nema je 50 godina, i pojavi se troje obolelih. To jeste epidemija, ali nema veliki značaj, jer je 

malo obolelih. 

Zavod prijavi, ali samo ministar zdravlja, uz konsultacije sa stručnjacima, procenjuje značaj epidemije i proglašava 

je. 

Kada epidemija bude proglašena, specijalna sredstva iz budžeta se koriste namenski za urgentni uvoz vakcina, 

lekova i drugog što treba. 

Od španske groznice i variole vere, do AIDS-a i kovida 

Epidemiolog dr Zoran Radovanović kaže za "Blic" da treba razlikovati pandemije, odnosno velike epidemije koje 

pogađaju ceo svet sa bar dva žarišta na po dva kontinenta, i epidemije koje prijavljuju lokalni epidemiolozi, a 

proglašava ih ministar zdravlja. 

Dr Radovanović navodi nekoliko primera pandemija: 

Godina 1918: Španska groznica 

1957: Azijski grip 

1961: Sedma pandemija kolere 

1968: Hongkonški grip 

1981: AIDS 

2009: Svinjski grip 

2020: Kovid 19 (korona virus) 

Primer epidemije je kada su 1972. godine našu zemlju pogodile velike boginje, odnosno variola vera. 

Veliki kašalj opasan za odojčad 

Dr Radovanović objašnjava za "Blic" da velikog kašlja ima stalno zato što je "vakcina slaba". U pitanju je 

petovalentna vakcina i trebalo bi da štiti od pet bolesti. Protiv četiri je efikasna: zato nemamo difteriju, tetanus, 

dečju paralizu i oboljenja izazvana Hemofilusom influence tipa B. 



 
 

- Peta je loša, protiv velikog kašlja, i zbog toga i imamo veliki kašalj. Imamo ga stalno, više ili manje, a jedino ako 

pogodi odojče može život da bude ugrožen. Recimo, 2020. su dva deteta umrla, 2018. i 2015. po jedno. Zato se i 

vrši vakcinacija - kaže dr Radovanović. 

Zvanični podaci o velikom kašlju 

U Srbiji je do 7. januara potvrđen kod 1.020 osoba. 

To je najveći broj zaraženih u poslednjih 20 godina. 

Svaki drugi slučaj je među decom od 10 do 14 godina. 

Najviše obolelih je u Južnobačkom okrugu i Beogradu, gde je i prijavljena epidemija. 

 

 

U Srbiji prodato 14,5 miliona antidepresiva: Šta psihijatri kažu – kakvo je mentalno zdravlje nacije 

Psihijatar Mihajlo Ilić izjavio je u Novom danu da statistika u sferi mentalnog zdravlja građana Srbije prati svetske 

trendove, i napominje da u našim ustanovima ne radi dovoljno stručnjaka koji bi pacijentima posvetili dovoljno 

vremena. "Ljudi žive teško, nezadovoljni su, i hronični stres doprinosi razvoju i održavanju svih psihijatrijskih 

bolesti", istakao je Ilić. 

U apotekama u Srbiji prodato je 14,5 miliona lekova za lečenje depresije, anksioznosti i drugih neuropsihijatrijskih 

oboljenja – kažu poslednja dostupna istraživanja. Nezvanična istraživanja govore da čak 18 odsto stanovništva ima 

suicidalne misli. Šta nam takva statistika govori o mentalnom zdravlju nacije? 

„Srbija prati svetske statistike u toj sferi po broju dijagnoza, ljudi koji boluju i broju lekova koji se koristi. To nam 

govori da postoji potreba za nekom vrsti pomoći i podrške. Ljudima treba nešto. A odgovor zašto je to tako je 

kompleksan. Verovatno zato što žive teško, zato što su nezadovoljni, i ono što je sigurno je da hronični stres 



 
 

doprinosi razvoju i održavanju svih psihijatrijskih bolesti. Pošto je hroničan stres konstantan u velikom delu 

populacije, ne čudi ovolika potreba za lečenjem i za bilo kakvom vrstom pomoći“, istakao je Ilić. 

Prema njegovim rečima, društvo u kome je poredak da se živi toliko brzo proizvodi situaciju u kojoj je sve manje 

saradnje, i napominje da su ljudi koji žive u gradovima sve više izolovani. 

 „To je jedan nemilosrdan sistem koji izjeda dušu i nema mnogo ljudskosti u njemu“, naglasio je sagovornik N1. 

Appeluje da se građani, ukoliko imaju potrebe, leče kod stručnjaka, a ne kod ljudi koji nude alternativne lekove. 

Međutim, uslovi za lečenje mentalnih bolesti su teški. 

„Uslovi su teški i kolege su preopterećene, a broj pacijenata je veliki. Svakog dana je sve veći broj prvi pregleda, i 

takva situacija je već godinama. Ne postoje uslovi da ljudi dobiju onoliko vremena koliko im je potrebno. Posebno 

bih naglasio moje kolege sa dečije psihijatrije, njih je strašno malo. Ima ih oko 50 na nivou cele Srbije“, zaključuje 

Ilić. 

 


